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Pvda-fractie.  
 
De leden van de PvdA-fractie vragen of het nieuwe systeem voldoende perspectief biedt 
voor het onderwijs aan varende kleuters.  
Naar mijn oordeel bieden de aanpassingen in het onderwijssysteem inderdaad voldoende 
perspectief voor goed onderwijs aan varende kinderen. Voor deze aanpassingen is een ruim 
draagvlak aanwezig. Al enkele jaren geleden ondertekenden de besturen die 
verantwoordelijk zijn voor het onderwijs aan varende kleuters een intentieverklaring voor een 
nieuwe aanpak. Dat gebeurde tijdens een bijeenkomst waarbij ook vertegenwoordigingen 
van het onderwijzend personeel en van de ouders aanwezig waren. Met die ondertekening 
verklaarden de besturen dat zij invulling en uitwerking wilden geven aan het nieuwe beleid 
en de nieuwe werkwijzen voor het onderwijs aan varende kleuters die zij noodzakelijk 
achtten. De uitwerking van dat nieuwe beleid is vervolgens door de besturen zelf vorm 
gegeven in samenwerking met personeel en ouders.  
Het nieuwe systeem bevat een aantal voordelen. Zo is een voordeel van het nieuwe systeem 
dat het beter rekening houdt met het feit dat de leerlingen, door veranderingen in de 
binnenscheepvaart, minder vaak gebruik kunnen maken van de ligplaatsscholen. Uit 
onderzoek blijkt immers dat deze reeds bestaande trend zich in de komende periode zal 
voortzetten.  
Daarnaast vindt een versterking plaats van het onderwijs door totstandkoming van 
verbeterde leerpakketten, een leerlingvolgsysteem en door totstandkoming van een 
mentorsysteem.  
De fusie van de ligplaatsscholen beoogt mede dat specifieke kennis behouden blijft en leidt 
er toe dat varende kinderen beter dan voorheen in hun ontwikkeling gevolgd kunnen worden. 
Het nieuwe systeem biedt dan ook voldoende perspectieven voor het onderwijs aan varende 
kleuters, temeer daar men binnen dit nieuwe systeem beter dan voorheen in staat is in te 
spelen op de specifieke en steeds veranderende situatie in de binnenvaart. 
 
Gevraagd wordt naar aantallen kleuters die aan boord meevaren sinds 1997. 
Ik heb geen gegevens over aantallen kleuters die aan boord meevaren in absolute zin. Wel 
beschik ik over de “gemiddelde hoogste dagtellingen” van kinderen die in die jaren gebruik 
hebben gemaakt van de ligplaatsscholen. 
Het systeem van hoogste dagtellingen voor het berekenen van de bekostiging is opgenomen 
in artikel C 15l van het besluit; het bepaalt dat het gemiddelde van de hoogste dagtellingen 
(van leerlingen) van de maanden oktober tot en met april van het voorafgaande schooljaar, 
bepalend is voor de berekening van formatie.   
 1997  1998  1999  2000  
  393  371  311  241 
 
Daarnaast beschik ik over gegevens van leerlingen die waren ingeschreven bij de 
(toenmalige) Landelijke Stichting Onderwijs voor Varende Kleuters (LSOVK), het gaat dan 
om leerlingen die onder meer de lespakketten “kleuter aan boord” hebben ontvangen: 
  1997  1998  1999  2000 
   513  506  450  367                 
 
 
Vervolgens vragen de leden van de PvdA-fractie naar een onderbouwing van de verwachte 
afname. 
De verwachte afname van het aantal kinderen is gebaseerd op het in 2000 door de LSOVK 
uitgevoerde onderzoek naar de toekomstige omvang van het aantal varende kinderen en het 
toekomstig gebruik van de onderwijsvoorzieningen door varende ouders en hun kinderen1. 
                     
1 "Varende kleuters blijven tellen", LSOVK mei 2000 
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Ook willen de leden van deze fractie graag de omvang weten van de personeelsformatie in 
het schooljaar 2000/2001 en de einddatum van de garanties voor personeel en bekostiging. 
De personeelsformatie bedroeg in het schooljaar 2000/2001 16,4 fte. 
Voor de personeelsformatie blijft na de fusiedatum 1 augustus 2001 een formatiebudget 
beschikbaar dat gelijk is aan het budget dat ten behoeve van het schooljaar 2000-2001 
beschikbaar was voor de afzonderlijke scholen. 
Die overgangsformatie is geregeld in Artikel III van Staatsblad 2002, 35. 
Het is mijn voornemen om op het tijdstip van inwerkingtreding van een nieuwe 
bekostigingssystematiek (op basis van de leerlingtelling per 1 oktober) deze 
overgangsgarantie te beëindigen. Streefdatum voor inwerkingtreding is 1 augustus 2003. Na 
deze inwerkingtreding is er een directe relatie tussen het aantal ingeschreven leerlingen en 
de formatie aan personeel. Op dit moment kan ik niet voorzien hoe groot dat aantal 
leerlingen zal zijn.  
 
Voor wat betreft het antwoord op de vraag naar de locaties waar na 1 augustus 2003 
schoolonderwijs zal worden gegeven, is het mijn verwachting dat in eerste instantie 
onderwijs zal worden gegeven op de plaatsen waar ook thans onderwijsvoorzieningen in 
stand worden gehouden. Het is mijn bedoeling de bekostiging voor de materiële 
instandhouding en de huisvesting op termijn zo in te richten dat het schoolbestuur zelf kan 
beslissen waar zij lokaties inricht dan wel sluit teneinde te voorzien in een adequaat 
onderwijsaanbod.  
Op de vraag naar de wijze van informeren van ouders antwoord ik dat varende ouders direct 
betrokken waren bij de reorganisatie van het onderwijs. Zij namen via het Landelijk 
Oudercontact (LOV) deel aan verschillende van de werkgroepen die de fusie van de 
ligplaatsscholen voorbereidden. Op aanwijzing van het bestuur van het Landelijk 
Oudercontact van Varenden, participeren ouders in de vereniging LOVK (de vereniging 
landelijk onderwijs aan varende kleuters), door middel van het bezetten van een 
kwaliteitszetel in het bestuur. Informatie over de ontwikkelingen in deze specifieke 
onderwijsvorm ontvangen die ouders via de nieuwsbrief, die maandelijks verschijnt en naar 
hun postadres wordt gestuurd. Langs deze weg worden ouders tijdig geïnformeerd over 
ontwikkelingen in het ligplaatsonderwijs. 
 
De leden van de PvdA-fractie vragen ook hoe kinderen, van wie de ouders aan boord niet 
beschikken over telecommunicatie en computers, in de gelegenheid worden gesteld van het 
afstandsonderwijs gebruik te maken, en of nog steeds via de LSOVK eventueel computers 
ter beschikking kunnen worden gesteld. 
De situatie doet zich steeds minder voor dat aan boord geen geschikte computer 
beschikbaar is. In die incidentele gevallen kan inderdaad, op leenbasis, apparatuur 
beschikbaar worden gesteld door de LOVK; dit komt echter op zeer kleine schaal voor. 
 
Ook vragen de leden van deze fractie of de op de schepen aanwezige computers geschikt 
zijn voor (nog te ontwikkelen) software, en of inzicht kan worden gegeven in de snelheid en 
de aard van de verbindingen  
Voor wat betreft aard en snelheid van de verbindingen in het virtuele onderwijsverkeer, 
maken, volgens de informatie die ik ontving van de LOVK, ouders en leerlingen gebruik van 
een GSM-aansluiting op de computer. De snelheid daarvan bedraagt 9.600 kbps. 
Leerkrachten en scholen maken over het algemeen gebruik van een modemverbinding met 
een snelheid van 33.600/128.000 kbps. 
Omdat verwacht wordt dat de binnenscheepvaart op korte termijn overgaat op GPRS, kan de 
snelheid aan de kant van ouders en leerlingen toenemen tot 56.600 kbps. 
Met deze snellere verbinding is het mogelijk ook toekomstige (grotere) projecten op virtuele 
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grondslag uit te voeren. 
Door de huidige beperkingen van de GSM-aansluiting bestaat het gebruik van ICT thans nog 
voornamelijk uit e-mail verkeer. 
 
Op de vraag naar de aanwezigheid van een leerlingvolgsysteem, antwoord ik dat het nieuwe 
op afstand te raadplegen leerlingvolgsysteem in een afrondende fase van ontwikkeling is; het 
zal met de start van het komende schooljaar (2002/2003) operationeel zijn. 
 
De leden van deze fractie vragen ook hoeveel jonge schipperskinderen geen gebruik maken 
van de ligplaatsscholen. 
Uit het antwoord op een eerdere vraag van de leden van de PvdA-fractie blijkt al dat door 
middel van de gemiddelde “hoogste dagtellingen” gegevens bekend zijn over aantallen 
leerlingen die een school voor ligplaatsonderwijs hebben bezocht en ook van leerlingen die 
lespakketten ontvangen.  
Uit informatie van LOVK blijkt dat varende kinderen gemiddeld 32 dagen per jaar onderwijs 
volgen op een ligplaatsschool. De kinderen die niet of nauwelijks in staat zijn een 
(ligplaats)school te bezoeken (minder dan 10 dagen per jaar), worden geacht volledig te zijn 
aangewezen op het nieuwe pakket voor afstandsonderwijs "Stappen langs het water". 
Onderdeel van dit afstandsonderwijs is een intensieve begeleiding door een mentor. 
Schatting van de LOVK is dat ca. 100 kinderen noch een ligplaatsschool, noch een reguliere 
basisschool incidenteel kunnen bezoeken. 
 
Vervolgens wordt gevraagd hoeveel schipperskinderen de kleutergroep van een basisschool 
bezoeken, en wat de totale omvang is van de extra formatie die die basisscholen ontvangen. 
Het aantal varende kinderen dat af en toe een reguliere basisschool bezoekt is niet bekend. 
Die scholen ontvangen voor die leerlingen geen (extra) formatie.  
Uit de leerlingtelling van het basisonderwijs blijkt dat het aantal 4, 5 en 6-jarige leerlingen dat 
permanent een reguliere basisschool bezoekt (en voor de school een extra leerlinggewicht 
van 0,4 oplevert op grond van het Formatiebesluit WPO) op de teldatum 1 oktober 2001 in 
totaal 249 bedroeg.  
Die aantallen bedroegen op 1 oktober 2000, 248 leerlingen en op 1 oktober 1999, 232 
leerlingen. 
Deze leerlingen varen niet met hun ouders mee, maar verblijven bij familie, in een gastgezin 
of in een aantal gevallen indien zij iets ouder zijn in een internaat. Deze leerlingen maken 
daardoor geen deel uit van de groep leerlingen op wie het Besluit trekkende bevolking WPO 
van toepassing is. 
 
Ook vragen de leden van de PvdA-fractie naar de stand van zaken met betrekking tot de 16 
netwerkscholen en naar de wijze waarop deze scholen worden ondersteund. 
Uit informatie van de BSOS (Bestuurlijk samenwerkingsverband onderwijs 
schipperskinderen) blijkt dat er regelmatig contact is tussen de reguliere scholen voor 
basisonderwijs die netwerkschool zijn, en de BSOS. Drie maal per jaar komen groepsleraren 
van deze netwerkscholen bij elkaar. Deze bijeenkomsten hebben het karakter van scholing 
en kunnen tevens een vorm van intervisie bevatten, daarnaast wordt kennis overgedragen 
en worden ervaringen uitgewisseld. De scholen worden indirect door OCenW ondersteund 
door het toekennen van een leerlinggewicht van 0,4 voor de ingeschreven 
schipperskinderen. 
Ik benadruk evenwel dat de netwerkscholen reguliere basisscholen zijn en dat de activiteiten 
als netwerkschool zich richten op leerlingen in de leeftijdsgroep van 7 tot 12 jaar. Dat zijn niet 
de leerlingen waarop het Besluit trekkende bevolking WPO, voor wat betreft de 
schipperskinderen, betrekking heeft.  
 
Tot slot vragen de leden van de PvdA-fractie een reactie op de kanttekening van Margriet 
Bijker (BSOS) dat de voorgestelde regelgeving zich vooral richt op de organisatie en niet op 
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het onderwijs aan varende kleuters.  
Ik deel de kanttekening die Mevrouw Bijker maakt niet. De regelgeving ondersteunt de 
plannen die beogen kwalitatief goed onderwijs voor deze doelgroep te waarborgen, en 
ruimte te bieden voor nieuwe ontwikkelingen die inspelen op en aansluiten bij de specifieke 
behoeften van de doelgroep. De organisatie van dit onderwijs is daarbij een middel en geen 
doel. 
 
VVD-fractie. 
 
De leden van de VVD-fractie vragen zich af in hoeverre rekening is gehouden met het feit dat 
dat een groeiend aantal varende leerlingen in deze leeftijdscategorie les krijgt op reguliere 
basisscholen waar zij vanaf groep 3 naar toe zullen gaan.  
Naar mijn oordeel blijkt deze verschuiving in de praktijk niet, zoals ook duidelijk wordt uit het 
antwoord op een vraag met gelijke strekking van de leden van de PvdA-fractie. In totaliteit 
neemt het aantal leerlingen uit de doelgroep af. Er zijn mij geen feitelijke gegevens bekend 
over een toename van het aantal leerlingen uit de doelgroep dat incidenteel een reguliere 
basisschool bezoekt omdat deze gegevens niet worden bijgehouden.  
 
De leden van de VVD-fractie vragen vervolgens of het in het kader van de vrijheid van 
onderwijs niet merkwaardig is dat het Besluit trekkende bevolking WPO zich richt tot één 
organisatie terwijl er meer instanties zijn, zoals bijvoorbeeld de BSOS, die zich inzetten voor 
onderwijs aan varende kleuters. 
Met de krachtenbundeling van de ligplaatsscholen die met ingang van 1 augustus 2002 door 
de fusie een feit is geworden, is een goede basis gelegd om aan de desbetreffende kleine 
doelgroep op maat gesneden onderwijs te kunnen aanbieden dat rekening houdt met de 
situatie van de ouders.  
De BSOS wordt gevormd door een aantal individuele leerkrachten van voormalige 
schippersscholen. Deze leerkrachten hadden destijds de taak om de overgang van 
leerlingen van de schippersscholen naar reguliere basisscholen soepel te laten verlopen. 
Deze schippersscholen waren bedoeld voor schipperskinderen in de leeftijd van 7 tot 12 jaar, 
zij waren verbonden aan een schippersinternaat. Deze scholen zijn inmiddels geïntegreerd in 
het reguliere basisonderwijs. 
Thans stelt de BSOS zich tot taak om de positie van schipperskinderen in de leeftijd van 7 tot 
12 jaar in het reguliere onderwijs te verbeteren. Dat is niet de leeftijdscategorie waarop het 
Besluit trekkende bevolking WPO, voor zover het schipperskinderen betreft, van toepassing 
is. 
De bestuurlijke verantwoordelijkheid voor het onderwijs aan varende kinderen (in de leeftijd 
van 3,5 tot 7 jaar) is in 1982 gelegd bij de Landelijke Stichting Onderwijs voor Varende 
Kleuters (LSOVK) en de besturen van de ligplaatsscholen. Na de al eerder vermelde fusie 
per 1-8-2002 ligt deze verantwoordelijkheid bij de Vereniging LOVK. Daarin zijn verenigd de 
LSOVK en de vier voormalige schoolbesturen van de scholen voor ligplaatsonderwijs. Naar 
mijn mening staat deze organisatievorm de vrijheid van onderwijs niet in de weg. 
 
De leden van de VVD-fractie vragen zich af of de ouders van varende kinderen gedwongen 
worden zich in te schrijven bij het LOVK, nu het besluit zich richt op één organisatie; zij 
vragen of het nu onmogelijk is onderwijs te volgen bij andere basisscholen. 
De ontwikkelingen in de binnenscheepvaart die zijn toegelicht in de nota van toelichting bij 
het wijzigingsbesluit, zijn niet alleen aanleiding geweest voor een fusie van de 
schoolbesturen maar ook voor een verdere modernisering van het onderwijssysteem. 
Daardoor is het mogelijk dat leerlingen nog meer dan voorheen, een doorlopend leerproces 
kunnen doormaken.     
Die modernisering rechtvaardigt naar mijn oordeel een wijziging van het Besluit vrijstelling 
leerplicht trekkende bevolking (Stb. 1985, 456) waardoor ouders die het schippersbedrijf 
uitoefenen niet langer zijn vrijgesteld van het vereiste uit de leerplichtwet om een kind als 
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leerling in schrijven. De vrijstelling van inschrijving die thans van toepassing is, komt er op 
neer dat deze ouders hun kinderen steeds als leerling van een school voor ligplaatsonderwijs 
moeten inschrijven voor alléén de dagen dat zij daar (school)onderwijs ontvangen. De 
bestaande regeling in het Besluit vrijstelling leerplicht trekkende bevolking kan er echter toe 
leiden dat een schipperskind tot en met het schooljaar waarin het kind 7 jaar wordt nooit 
onderwijs ontvangt omdat de ouders geen gebruik maken van het ligplaatsonderwijs en het 
schip nooit aanlegt binnen een afstand van 5 kilometer van een ligplaatsschool. 
Omdat ik deze mogelijkheid ongewenst vind en het na de fusie van ligplaatsscholen van 
verschillende denominatie naar mijn oordeel (nog beter) mogelijk is dat een leerling aan de 
school die nu ontstaan is het door de ouders gewenste onderwijs ontvangt, kies ik er voor 
deze ontheffing van inschrijving ongedaan te maken. 
Daarmee verplicht ik ouders niet hun kind als leerling aan de school voor ligplaatsonderwijs 
in te schrijven. Ouders kunnen er immers ook voor kiezen hun kind aan een andere school in 
te schrijven. Dan is echter geen sprake meer van onderwijs op basis van het onderhavige 
Besluit.  
Bovendien betekent inschrijving bij de LOVK niet dat op andere basisscholen geen onderwijs 
gevolgd kan worden. Incidenteel bezoek aan reguliere scholen, naast bezoek aan de 
ligplaatsscholen, wordt door de LOVK gefaciliteerd door samenwerking met die school en 
ondersteuning van die school door de LOVK omdat dat in het belang van de leerling is. 
 
De leden van de VVD-fractie vragen tot slot naar toelichting op het begrip “boordbezoek” en 
of dergelijk bezoek onderwijsgevend of contolerend van aard is. 
Boordbezoek is gericht op onderwijs; het geschiedt door een onderwijsgevende. Deze 
leerkracht is (meestal) tevens aangewezen als mentor van het kind. Tijdens het boordbezoek 
werkt de mentor met het kind, neemt testjes af, overlegt met de ouders over de gewenste 
aanpak van het onderwijs en besteedt aandacht aan bijzondere omstandigheden/situaties 
die van invloed zijn op de ontwikkeling van het kind aan boord. 
 
CDA-fractie. 
 
De leden van de CDA-fractie vragen allereerst in hoeverre de BSOS als koepel voor het 
onderwijs aan schipperskinderen betrokken is geweest bij de voorbereiding van dit besluit en 
zij vragen in aansluiting daarop of de BSOS zich in dit besluit kan vinden. 
Het moet op een misverstand berusten om het BSOS als “koepel” aan te duiden voor het 
onderwijs aan schipperskinderen. Zoals op vragen van de leden van de PvdA-fractie en van 
de VVD-fractie al is geantwoord, zet de BSOS zich in om de positie van schipperskinderen in 
de leeftijd van 7 tot 12 jaar in het reguliere onderwijs te verbeteren.  
 
De leden van de CDA-fractie concluderen dat het bedoeling is dat alle schipperskinderen 
tussen 3,5 en 7 jaar ingeschreven gaan worden bij de enige school voor ligplaatsonderwijs, 
hetgeen naar het idee van deze leden geen recht doet aan een vrije schoolkeuze voor 
ouders. Waarvoor is voor deze vorm gekozen, en welke afwegingen hebben hierbij een rol 
gespeeld. 
Het onderwijs aan varende kinderen in de leeftijd van 3,5 tot 7 jaar richt zich op een kleine 
doelgroep. Dat onderwijs werd tot 1 augustus 2001 verzorgd door vier schoolbesturen en 
werd ondersteund door de LSOVK die tevens functioneerde als "koepel" voor dit onderwijs. 
De 4 schoolbesturen hielden op 6 locaties een school voor ligplaatsonderwijs in stand. Het 
gaat om de plaatsen Amsterdam, Dordrecht, Maasbracht, Rotterdam, Terneuzen en Zwolle. 
De scholen zijn van verschillende denominatie (PC, RK en NB). Deze schoolbesturen en de 
LSOVK zijn een fusie aangegaan. Daardoor is één organisatie ontstaan die één school in 
stand houdt die op verschillende plaatsen onderwijs verzorgt. Tijdens het 
reorganisatieproces waren de ouders (via het LOV en via bestuurlijke participatie) betrokken 
bij de vormgeving van de nieuwe organisatie van het onderwijs. De nieuwe werkwijze wordt 
door het LOV van harte onderschreven.  
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Uit het rapport “Varende kleuters blijven tellen” blijkt dat het al dan niet bezoeken van een 
ligplaatsschool vooral wordt beïnvloed door de vaarroutes van de schepen. 
Wat voor de ouders telt is de beschikbaarheid van onderwijsmogelijkheden, waaronder 
mogelijkheden om hun kind op verschillende locaties in het vaargebied een school te laten 
bezoeken. 
Ik zie daarom geen aanleiding het besluit (opnieuw) aan te passen. 
 
De leden van de CDA-fractie vragen vervolgens om een overzicht waarin over de afgelopen 
jaren wordt aangegeven de aantallen varende leerlingen, verdeeld naar de scholen die zij 
bezochten en waar zij ingeschreven stonden. 
Ook zouden zij graag weten om hoeveel schoolbezoekdagen het gaat verspreid over het 
schooljaar.  
Het Besluit vrijstellingen leerplicht trekkende bevolking zoals dat thans nog geldt, bepaalt dat 
varende kleuters worden ingeschreven aan een ligplaatsschool zodra zij daar een aantal 
dagen onderwijs onderwijs volgen, en dan alleen voor die dagen.  
Uit het rapport “Varende kleuters blijven tellen" ontleen ik daarover de volgende informatie.  
Op de respectievelijke vestigingen was het totaal aantal "schoolkinddagen" in de 
schooljaren:  
  95/96  96/97  97/98  98/99  99/00 
  
Rotterdam  4.400 3.500 2.600 2.100 1.500 
Terneuzen  2.600 2.400 2.700 1.500 1.500  
Zwolle  2.400 2.300 2.500 2.200 1.500 
Dordrecht  1.900 1.800 2.100 1.800 2.000 
Amsterdam  1.600 1.500 1.600    800    900 
Maasbracht  1.300 1.300 1.200 1.000 1.200 
  
Bovenstaand overzicht laat een daling van het totaal aantal "schoolkinddagen" over 5 jaren 
zien van 14.200 tot 8.600.  
 
De leden van de CDA-fractie horen graag hoe de ouders bij het voorliggende besluit zijn 
betrokken, wat daaruit naar voren is gekomen en hoe die mening heeft meegewogen. 
De ouders zijn door de LOVK op de hoogte gehouden van de wijzigingen in het onderwijs 
aan hun leerlingen; de wijzigingen in het Besluit vloeien daaruit voort. Voorts mag ik deze 
leden verwijzen naar het antwoord op een soortgelijke vraag van de leden van de PvdA-
fractie.  
 
Vervolgens vragen zij hoe wordt ingespeeld op de ontwikkeling dat ouders steeds meer hun 
kind al vanaf 4 jaar aanmelden op de school waar het kind vanaf 7 jaar naar toe zal gaan.   
Uit het eerder genoemde rapport blijkt slechts een zeer geringe stijgende tendens.  
Het aantal varende kinderen dat permanent regulier basisonderwijs volgt, bedroeg op de 
teldatum 1 oktober 2001 in totaal 249 leerlingen. Die aantallen bedroegen op 1 oktober 2000, 
248 en op 1 oktober 1999, 232. 
Het rapport vermeldt daarnaast dat, indien incidenteel een reguliere basisschool wordt 
bezocht, dat vaak de school is waar de ouders de leerling aanmelden zodra deze volledig 
regulier basisonderwijs gaat volgen. 
 
Tot slot constateren de leden van de CDA-fractie dat deze andere scholen op geen enkele 
wijze deel uitmaken van dit besluit. Zij vragen waarom hiervoor gekozen is en zouden dit 
vooralsnog graag anders geregeld zien. 
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Al eerder heb ik uiteengezet waarom gekozen is voor één onderwijssystematiek voor deze 
kleine doelgroep. De nieuwe organisatie biedt de mogelijkheid maatwerk te bieden op het 
terrein van het onderwijs aan iedere leerling, maatwerk dat een reguliere basisschool niet 
kan bieden. 
Op een vraag van de leden van de VVD-fractie werd hierboven geantwoord dat ook in dit 
systeem incidenteel bezoek aan reguliere scholen, naast bezoek aan de ligplaatsscholen, 
door de LOVK gefaciliteerd wordt door samenwerking met die school en ondersteuning van 
die school door de LOVK omdat dat in het belang van de leerling is. Dat blijkt ook uit de nota 
van toelichting op het besluit.  
 
De leden van de D66-fractie stellen eveneens een aantal vragen. 
 
Zij willen allereerst weten hoeveel van de 350 schipperskinderen nu al naar een reguliere 
basisschool gaan, of er sprake is van een tendens om daarvoor te kiezen en wat daarvan 
dan de reden is.  
Op een vraag van de leden van de PvdA-fractie werd hierboven geantwoord dat leerlingen 
die incidenteel een reguliere basisschool bezoeken, niet afzonderlijk worden geregistreerd. 
Uit de leerlingtelling van het basisonderwijs blijkt dat het aantal 4, 5 en 6 jarige kinderen dat 
ingeschreven staat aan een reguliere basisschool op de teldatum 1 oktober 2001 in totaal 
249 bedroeg. Meting is mogelijk omdat die leerlingen een leerlinggewicht hebben van 0,4. 
Op eerdere vragen is geantwoord dat sprake is van een zeer geringe stijging over de laatste 
drie jaren. De oorzaak daarvan is mij niet bekend. 
 
De leden van deze fractie vragen ook of het LSOVK in zijn beleid rekening houdt met deze 
ontwikkeling. 
Door de ontwikkelingen in de binnenscheepvaart wordt op termijn een afname verwacht van 
het aantal jonge schipperskinderen dat meevaart tot ongeveer 250 à 300 leerlingen. Nu zijn 
dat er ongeveer 300. Zolang er kinderen met hun ouders meevaren zal er onderwijs moeten 
worden gegeven dat is afgestemd op deze doelgroep en inspeelt op de individuele behoeften 
van deze leerlingen, ook als sommige schipperskinderen permanent de reguliere 
basisschool bezoeken. 
 
De leden van de D66-fractie zijn benieuwd naar de ervaringen met de mentorfunctie en het 
afstandsonderwijs en zij vragen ook naar de stand van zaken en het resultaat van het project 
E-missie.  
Door middel van de projecten "Op Stap" en "Op Stap Opnieuw" is een aantal jaren ervaring 
opgedaan ten behoeve van de invoering van de mentorfunctie en de verdere uitwerking van 
het specifieke afstandsonderwijs voor varende kinderen. Deze ontwikkeling heef geleid tot 
het pakket "Stappen langs het water". Gedurende het schooljaar 2001/2002 werken 100 
leerlingen, begeleid door hun ouders, met dit pakket. Deze kinderen en hun ouders worden 
daarbij ondersteund door een mentor. De ervaringen van ouders en leerkrachten zijn, 
blijkens informatie van de LOVK positief.  
In het volgende schooljaar zullen alle varende kinderen met het pakket gaan werken. 
Het project E-missie is afgerond.  Het heeft veel ervaringsmateriaal opgeleverd voor zowel 
ouders als voor leerkrachten ten behoeve van het werken met materiaal voor 
afstandsonderwijs en de daarmee samenhangende digitale uitwisseling van informatie. 
Gezamenlijk met de Stichting Rijdende School participeert het onderwijs aan varende 
kinderen thans in het ICT-ontwikkelproject Diversiteit. 
 
In antwoord op de vraag naar de inhoudelijke argumenten om niet te kiezen voor twee 
teldata deel ik de leden van de D66-fractie mee dat ik er voor heb gekozen om aan te sluiten 
bij de systematiek van het reguliere basisonderwijs waarvoor eveneens één teldatum geldt.  
 
Deze leden vragen ook of een “rugzakmodel” voor schipperskinderen is overwogen. 



 

   

 

8

Dat is niet het geval. Er is gekozen voor één organisatie (de LOVK) die het onderwijs aan 
deze kleine doelgroep verzorgt en in staat is om maatwerk te leveren; er zijn geen andere 
instellingen die het onderwijs in zijn totaliteit voor deze doelgroep kunnen verzorgen en dat 
maatwerk kunnen bieden. 
 
Gevraagd wordt ook of rekening is gehouden met het wetsvoorstel tot verlaging van de 
leerplichtige leeftijd, en of dat betekent dat kinderen van 4 jaar niet langer op het schip bij 
hun ouders mogen blijven wonen als dat gewenst en nodig is.  
In het huidige systeem geldt een vrijstelling van de leerplicht, tenzij het schip waarop de 
leerling woont, afmeert binnen een afstand van 5 km. van een ligplaatsschool.  
In de nieuwe systematiek is het voldoen aan de leerplicht gekoppeld aan de inschrijving bij 
de LOVK (of bij een reguliere basisschool). Dit betekent niet dat de jonge leerlingen niet op 
het schip bij hun ouders kunnen blijven, maar dat vanuit de LOVK een onderwijsaanbod 
wordt gedaan dat passend en volledig is. Zoals al eerder is aangegeven maken zowel 
schoolbezoek als onderwijs op afstand en begeleiding door een mentor daarvan deel uit. 
 
Tot slot vragen de leden van de D66-fractie of schipperskinderen wel of niet binnen de 
WSNS-structuur vallen en welke oplossing is bedacht voor de groep jonge 
schipperskinderen als de subsidie aan de BSOS definitief wordt beëindigd.  
Schipperskinderen die ligplaatsonderwijs volgen, vallen niet binnen de WSNS-structuur. 
Zoals ik in mijn antwoord op de vraag van de leden van de VVD-fractie heb aangegeven, 
wordt de BSOS gevormd door leerkrachten die tot taak hadden bij de opheffing van de 
schippersscholen de overgang van de schipperskinderen in de leeftijd van 7 tot 12 jaar naar 
het regulier basisonderwijs soepel te doen verlopen. Er is echter geen relatie tussen de 
subsidie aan de BSOS en de structuur van het onderwijs aan jonge schipperskinderen die 
hier aan de orde is.  
 
fractie van de ChristenUnie. 
 
De leden van de fractie van de ChristenUnie zijn van mening dat er ook reguliere 
basisscholen zijn die door jonge kinderen van varende ouders worden bezocht. Deze 
scholen krijgen voor deze kinderen echter geen bekostiging. Volgens deze leden maakt de 
keuzevrijheid die ook aan deze ouders toekomt het noodzakelijk dat reguliere basisscholen 
die door varende kinderen worden bezocht, ook voor deze kinderen bekostiging ontvangen. 
Het Besluit trekkende bevolking WPO ontneemt varende ouders niet de mogelijkheid hun 
kind onderwijs te laten volgen op een reguliere basisschool van hun keuze. Voor kinderen 
die permanent een reguliere basisschool bezoeken ontvangt de school bekostiging. Op de 
teldatum 1 oktober 2001 was dit het geval voor 249 jonge schipperskinderen. 
Inwerkingtreding van het onderhavige besluit leidt er toe dat, indien een kind met zijn ouders 
meevaart, het moet zijn ingeschreven bij de school voor ligplaatsonderwijs; het ontvangt dan 
onderwijs door middel van boordbezoek, afstandsonderwijs, speelwerkpakketten als het 
schip vaart of in een onderwijsruimte als dat niet het geval is. Dit onderwijs is geheel op deze 
beperkte doelgroep afgestemd. Het is mogelijk dat varende ouders hun kind naast 
ligplaatsonderwijs incidenteel onderwijs aan een reguliere basisschool laten volgen, 
waarvoor deze basisschool geen bekostiging ontvangt. Het onderhavige besluit heeft 
betrekking op een overgangsperiode die nodig is om de invoering van een gewijzigd 
bekostigingssysteem mogelijk te maken. Ik zal bij die gelegenheid bezien of en op welke 
wijze het wenselijk is dat bij incidenteel bezoek van varende kinderen aan een reguliere 
basisschool, de school voor ligplaatsonderwijs bekostiging voor dat bezoek aan de reguliere 
basisschool zal moeten overdragen. 
 
De leden van deze fractie vragen vervolgens waarom de BSOS niet bij de opstelling van het 
wijzigingsbesluit is betrokken. 
Dat is niet gebeurd omdat de BSOS geen onderwijs verzorgt aan jonge kinderen van 
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binnenschippers waarop het Besluit trekkende bevolking WPO zich richt. Overigens zijn zij 
wel door zowel het ministerie als door de LOVK desgevraagd regelmatig geïnformeerd over 
de ontwikkelingen. Ik mag deze leden voorts verwijzen naar mijn antwoord op een 
soortgelijke vraag van de leden van de VVD-fractie.  
 
SGP-fractie 
 
De leden van de SGP-fractie betreuren het dat varende kinderen voortaan verplicht moeten 
worden aangemeld bij een school voor ligplaatsonderwijs. Zij zijn van mening dat ouders 
moeten worden vrijgelaten hun varende kinderen aan te melden bij de school van hun eigen 
keuze. Zij zijn tevens van mening dat reguliere basisscholen naar rato van het aantal 
ingeschreven varende kinderen overeenkomstig ligplaatsscholen dienen te worden 
bekostigd. 
 
In het belang van de varende kinderen is de verplichting opgenomen dat zij voortaan moeten 
worden aangemeld bij een school voor ligplaatsonderwijs. Tot nu toe was de situatie mogelijk 
dat een kind nooit een school voor ligplaatsonderwijs bezocht, omdat de varende ouders niet 
binnen een afstand van 5km van zo’n school kwamen. Indien de ouders niet waren 
ingeschreven bij het voormalige LSOVK ontvingen zij ook geen speelwerkpakketten, terwijl 
het kind ook geen reguliere basisschool, incidenteel of permanent, bezocht. Omdat ik het 
voor de ontwikkeling van jonge schipperskinderen noodzakelijk vind dat ook zij onderwijs 
ontvangen, heb ik deze situatie uitgesloten door de verplichte aanmelding bij een school voor 
ligplaatsonderwijs. 
 
Zoals ik in mijn antwoord op een vraag van de leden van de ChristenUnie heb aangegeven, 
zal ik bij de invoering van een gewijzigd bekostigingssysteem bezien of en op welke wijze het 
wenselijk is dat bekostiging voor dergelijk incidenteel schoolbezoek door de school voor 
ligplaatsonderwijs aan de reguliere basisschool zal worden overgedragen. 
 
De leden van de SGP-fractie vragen of het bekend is dat een aanzienlijk en ook in absolute 
zin groeiend deel van de in totaliteit dalende populatie van varende kinderen regelmatig 
onderwijs volgt aan reguliere scholen voor basisonderwijs. Zo ja, welke rol heeft dat 
gespeeld in de besluitvorming t.a.v. de voorliggende wijziging van het Besluit trekkende 
bevolking WPO. 
Gelijkgerichte vragen zijn ook door andere fracties gesteld. 
Ik heb geen informatie over de (groeiende) omvang van het aantal leerlingen dat incidenteel 
onderwijs ontvangt op reguliere basisscholen. Wel heb ik informatie van het LOVK dat 
dergelijk incidenteel bezoek wordt ondersteund door samenwerking van een ligplaatsschool 
met zo'n reguliere basisschool. 
Die situatie heeft geen rol gespeeld bij de voorliggende wijziging van het Besluit trekkende 
bevolking WPO. 
 
Gevraagd wordt of bij de voorbereiding van deze besluitvorming contact is geweest met 
en/of overleg is gepleegd met reguliere scholen voor basisonderwijs met varende kinderen 
en/of met het BSOS als vertegenwoordigende instantie van de scholen die onderwijs aan 
schipperskinderen verzorgen. 
In antwoord op de vraag naar mijn contacten met reguliere scholen ter voorbereiding van de 
voorliggende aanpassingen in het ligplaatsonderwijs deel ik de leden van de SGP-fractie 
mede dat overleg gevoerd is met de scholen voor ligplaatsonderwijs, de LSOVK. Tevens is 
de BSOS geinformeerd over de aanpassingen. 
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Voor het antwoord op de vraag naar een zo recent mogelijk overzicht van het aantal varende 
kinderen en de scholen die zij bezoeken, wil ik gaarne verwijzen naar het overzicht dat naar 
aanleiding van een vraag van de leden van de PvdA-fractie werd opgenomen. 
 
Vervolgens stellen de leden van de SGP-fractie dat onderwijs aan varende kinderen op 
reguliere scholen belangrijke voordelen kan hebben boven het onderwijs op ligplaatsscholen 
en zij vragen mijn mening op dat standpunt.     
Ik ben mening dat het contact hebben met andere kinderen belangrijk is voor het 
onderwijsleerproces van deze kinderen. Daartoe kunnen zij gebruik maken van 
ligplaatsscholen. De LOVK zal in haar opzet om maatwerk te leveren per leerling ook 
rekening houden met het bezoek van deze kinderen aan reguliere scholen. Bij het onderwijs 
aan varende kinderen gaat het om de mogelijkheden van het totale onderwijssysteem. 
Het onderwijs dat binnen dit systeem op de ligplaatsscholen wordt gegeven onderscheidt 
zich van het onderwijs op reguliere scholen voor basisonderwijs doordat: 

• leerkrachten gericht zijn op wisselende instroom, terwijl wisselende instroom op 
reguliere basisscholen in het algemeen als belastend wordt ervaren; 

• zij onderdeel uitmaken van het totale onderwijssysteem voor varende kinderen en 
dus kinderen ook in beeld hebben wanneer deze voor kortere of langere tijd niet in 
staat zijn een school te bezoeken; 

• gewerkt wordt met kleine groepen waarbinnen, ter compensatie van het geringe 
aantal schooldagen, veel individuele aandacht mogelijk is; 

• ligplaatsscholen sterk gericht zijn op samenwerking met internaten en zo varende 
kinderen voorbereiden op een emotioneel moeilijke fase in hun leven. 

 
De leden van deze fractie vragen of de overheid ouders mag dwingen om hun kinderen in te 
schrijven bij een school met een godsdienstige of levensbeschouwelijke richting die niet 
overeenkomt met de door de ouders gewenste richting. Zij vragen voorts of ik mij ervan 
bewust ben dat het voorliggende besluit ouders in bepaalde situaties daartoe dwingt. 
In het belang van het varende kind is het ligplaatsonderwijs aan varende kinderen herzien. 
Hierbij stond voorop dat moest worden gegarandeerd dat deze kleine doelgroep ook in de 
toekomst ligplaatsonderwijs zou kunnen blijven ontvangen. Van belang daarbij was tevens 
dat de in de afgelopen jaren verworven kennis behouden bleef. Dit kon worden bereikt door 
de voormalige 4 afzonderlijke schoolbesturen te laten fuseren tot een schoolbestuur. Deze 
voormalige schoolbesturen en de LSOVK hadden gezamenlijk onder de titel “de bakens 
verzetten” een nota uitgebracht waarin werd geconcludeerd dat samengaan wenselijk was 
om het onderwijs adequaat in stand te houden. De in de fusie verenigde schoolbesturen 
zullen bij het onderwijs aan het varende kind rekening houden met de godsdienstige of 
levensbeschouwelijke overtuiging van de ouders. 
Overigens was de situatie voor de totstandkoming van het onderhavige besluit zo, dat een 
kind een school voor ligplaatsonderwijs moest bezoeken indien het schip van de ouders 
binnen 5 km van zo’n school aanlegde, ongeacht de richting van deze school. De vrijstelling 
van de Leerplichtwet gold op grond van artikel 2 van het Besluit vrijstelling leerplicht 
trekkende bevolking in dat geval niet. 
 
De leden van deze fractie vinden de toezegging dat er in het onderwijs rekening wordt 
gehouden met de eventuele wensen van ouders op het terrein van hun geloofsovertuiging 
onvoldoende. De overheid kan ouders in het licht van de vrijheid van onderwijs ook niet 
verplichten om hun kinderen openbaar onderwijs te laten volgen. Naar de mening van deze 
leden is het niet goed mogelijk om in het onderwijs serieus tegemoet te komen aan de 
wensen van ouders met verschillende en mogelijk met elkaar op gespannen voet staande 
geloofsovertuigingen, omdat een geloofsovertuiging van invloed is op diverse facetten van 
het onderwijs en bepalend voor het algemene klimaat binnen een school. 
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Zoals ik hiervoor heb aangegeven is het in het belang van de voortzetting van het 
ligplaatsonderwijs dat de voormalige 4 schoolbesturen tot de fusie hebben besloten. Hieruit 
mag worden geconcludeerd dat ook zij, evenals ik, het mogelijk achten ligplaatsonderwijs te 
geven waarbij rekening wordt gehouden met de geloofsovertuiging van de ouders. Juist 
omdat het onderwijs op de bestaande locaties gegeven blijft worden, zoals dat ook voor de 
totstandkoming van het voorliggende besluit het geval was, verandert de feitelijke situatie 
nauwelijks. En het onderwijs via telecommunicatie en boordbezoek kan geheel worden 
afgestemd op het kind. Ik ben dan ook van mening dat ook na de fusie onderwijs kan worden 
gegeven waarbij rekening kan worden gehouden met de geloofsovertuiging van de ouders. 
Overigens merk ik nog op dat het hier niet gaat om het volgen van openbaar onderwijs. 
 
De leden van deze fractie vragen ook of ik op korte termijn en voorafgaand aan de 
inwerkingtreding van het onderhavige wijzigingsbesluit bereid ben om in contact te treden 
met de BSOS als vertegenwoordigend orgaan van de scholen met varende kinderen en te 
overleggen over naar voren gebrachte bezwaren en knelpunten teneinde tot een voor alle 
betrokken partijen bevredigende regeling te komen. 
Voor een antwoord op deze vraag moge ik verwijzen naar hetgeen ik antwoordde op een 
vraag van de leden van de VVD-fractie. Samengevat luidt dat antwoord dat de BSOS zich 
met een andere taak richt op een andere doelgroep dan waarop het ligplaatsonderwijs 
betrekking heeft. De BSOS vertegenwoordigt de scholen voor varende kinderen niet, daarom 
is overleg over het onderhavige besluit niet aan de orde. 
 
Tot slot vragen de leden van de SGP-fractie of de uitzonderingsbepaling van artikel C 2, 
tweede lid, van het Besluit trekkende bevolking WPO ook betrekking kan hebben op 
kinderen van zeven jaar en ouder. 
Naar mijn oordeel ligt een dergelijke uitleg van dat artikellid niet voor de hand. Immers, 
artikel C 9, tweede lid, blijft wat de inhoud betreft ongewijzigd; het bepaalt dat de leerlingen 
de school in elk geval verlaten na afloop van het schooljaar waarin zij de leeftijd van 7 jaar 
hebben bereikt.    
 
 


